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[e vedno je veliko stvari poveza-
nih s kulturo. Pa tudi z nekultu-
ro. Februar je mesec, ko Slovenci
praznujemo svoj kulturni praz-
nik. Edini v Evropi, ~e ne na sve-
tu, imamo na ta dan prosto. Sredi
prestolnice stoji kip pesnika, kar
tudi ni ravno obi~ajno. V drugih
pre stolnicah ve~inoma stojijo ju -
naki, voj{~aki, kralji. 

Imeli smo tudi ministrstvo za kul-
turo, ki pa s(m)o ga na za~udenje
in nejevoljo enih in v veselje dru-
gih ukinili. Tudi pri tem smo po -
seb ne`i. Redke dr`ave imajo mi -
nistrstva za kulturo. 

Kulturniki za svoje delo morda res
ne potrebujejo ministrstva. Pes ni -
ki in pisatelji bodo {e naprej pisa-
li, slikarji {e naprej slikali, igralci
{e naprej igrali. Toda kultura ni
samo umetnost. Kultura je mno-
go ve~. Je na~in vodenja dr`ave,
na~in obna{anja, so medsebojni
odnosi, medsebojno spo{tovanje.
Tudi iz zgodovine se spomnimo
predvsem kulturnih dogodkov ali
dogodkov, ki so jih poganjali kul-
turniki, manj pa dogodkov, v
katere so bili vpleteni politiki.
Tudi pri osamosvajanju Slovenije
so najprej nastopili prav kulturni-
ki.
Zato je za Slovence pomembno,
da imamo ministrstvo za kulturo,
~eprav je tudi tam birokracije pre-
ve~.

Imamo pa ministrstvo za Slo ven -
ce po svetu. In neumno se mi zdi
izgubljati besede za primerjavo
obeh.

Morda bi bilo bolje, ~e bi imeli
ministrstvo za (ne)kulturo ali, bol -
je, ministrstvo za preganjanje ne -
kul ture. Na vseh podro~jih, od
javne in vseh drugih televizij, ra -
diev, ~asopisov, dogodkov na -
prej.

Pred pribli`no {tirinajstimi dnevi
je bila v Mariboru rokometna tek-
ma. Na njej je skupina navija~ev
iz kdo ve katerega dna vzklikala
{ovinisti~na, `aljiva, skratka ne -
po pisno grozljiva gesla. In na ne
vem kateri bosanski televiziji smo
potem lahko poslu{ali komentar-
je, kot na primer: mislili smo, da
je Slovenija »kulturna zemlja« in da
so Slovenci »kulturan narod«, zdaj
pa to. In v dno du{e je lahko bilo
sram vsakega po{tenega Slo ven -
ca. V Nem~iji bi take ljudi takoj
priprli. Kaj pa pri nas?

Sicer pa so bosanski gradbeni
delavci za~utili slovensko (ne) -
kul turo `e zdavnaj. Posledice de -
lovanja iste (ne)kulturne gospe
~utijo tudi slovenski delavci, ki
jim zaradi nepla~evanja premij
grozijo zavarovalnice.

Tudi to ali predvsem to je kultu-
ra.

Ptuj kot evropska prestolnica kul-
ture je za~el svoje dogajanje s
pred stavo, pravzaprav muzika-
lom Kurentova svatba. Dogodek
je vsekakor vreden vseh pohval.
Sam menim, da je bil bolj{i od ne -
deljske povorke, ki je sicer {tela
4.500 udele`encev in preko sto
skupin iz osmih dr`av. Razen veli-
kega {tevila nastopajo~ih je bil
leto{nji ptujski karneval preve~
podoben prej{njim. Predvsem pa
preve~ nepovezan. Pri~akoval
sem neko druga~nost, ker gre pa~
za EPK.

Tudi v Talumu se je veliko doga-
jalo. Na{a ekipa je na 7. obarjadi
na Ptuju osvojila 2. mesto. Obis -
kali so nas kurenti. Kar dve sku-
pini. 

Uspe{no se je kon~ala prva delav-
nica z naslovom Prestruk tu riranje
Taluma z inovativnostjo. Za~eli
smo govoriti o Talumovih vred-
notah in strategiji. V posebni pri-
logi lahko berete o teh stvareh. [e
vedno je ~utiti pozitivno energi-
jo, ki je prepotrebna za napredek
in premagovanje sedanjega v res-
nici malo ~udnega stanja. 

Verjeti ali ne verjeti, to je zdaj
vpra{anje. Bolj ko bomo verjeli
vase in v sodelavce, prej bomo
dosegli cilje. Pravzaprav to sploh
ne bi smelo biti vpra{anje.p

»Tudi iz zgodovine se spomnimo predvsem kulturnih dogodkov ali dogodkov, ki so
jih poganjali kulturniki /.../«

UVODNIK

Kultura je mnogo ve~

DARKO FERLINC
GLAVNI UREDNIK
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Tokrat bom kratek, ker ̀ elim vsa-
kega od talumovcev zgolj spod-
buditi k prebiranju ̀ epne knji`ice
Spencerja Johnsona Kje je moj sir?
Pripoved je ~udovit primer zgod-
be o spremembi. O u`ivanju v
spremembah. Je torej zgodba o
tem, kar je v vsakodnevnem de -
lov nem in doma~em okolju ne -
dvomno gonilo napredka.
Simbolika knji`ice in podobnost
z na{im na~inom delovanja v pod-
jetju je zgolj slu~ajna.  Pa vendar

si lahko marsikaj iz zapisanega
vza memo kot lep primer, kako
drzno je stopiti iz {kornjev okor-
nega velikana  in po mi{je spret-
no poiskati ko{~ke sira, ki se skri-
vajo pred nami. ^e bomo `eleli
uresni~evati zastavljene cilje v
strate{kih usmeritvah in tako ude-
janjiti prestrukturiranje podjetja z
inovativnostjo, spremembe po -
tre bu jemo.
Preletite zgodbo. Najdete jo tudi
na spletni strani Google Books.p

V teh dneh te~e `e drugi mesec
poslovanja v letu 2012. Razmere,
ki nam jih diktirajo vhodi surovin
in energije, nam slab{ajo poslo-
vanje, tako da bomo `e ta mesec
imeli te`ave pri poravnavanju
nastalih obveznosti. Ukrepati
bomo morali tako, da bomo te
te`ave odpravili. Skupaj z lastni-
ki bomo morali najti dolgo ro~ -
nej{e re{itve glede oskrbe Taluma
z energijo.
Vendar pri lastnikih ne `elimo
iskati potuhe ali nemogo~ih po -
go jev, ki bi nam omogo~ili lagod-
no poslovanje. @elimo le tak{ne
cene, ki omogo~ajo stabilno po -
slo vanje in minimalno akumula-
cijo, da se lahko postavimo na
svojo pot.
Svojo pot si tudi ho~emo ustvari-
ti sami. To smo zapisali v Strategiji
2012–2015, ki jo je vodstvo pod-

jetja pripravilo ob koncu prete-
klega leta. Imamo dokument, ki
smo ga izdelali sami in ki nam
ka`e pot naprej. Na tej poti {e
nekaj let potrebujemo proizvod-
njo elektroliznega aluminija, kaj-
ti brez njega ne moremo najti
pre`ivetja. Poleg elektroliznega
aluminija pa potrebujemo vse
sodelavce, ki imajo ideje, ki ima-
jo dar misliti naprej in biti so -
ustvarjalec prihodnosti. Talum je
s svojim razvojem sledil panogi,
v kateri posluje, vendar sedanji
~as ka`e, da bo v prihodnje treba
pre`ivetje iskati {e druga~e.
Vedno sem bil prepri~an, da lju-
dje, ki so v podjetju, ustvarjajo nje-
govo usodo. V to sem prepri~an
{e danes. Najti je treba vzvode, da
se ljudje ~utijo poklicani za to
nalogo. Odlo~ili smo se, da bomo
k iskanju idej povabili vse, ki ima-

jo ustvarjalni nemir. Tega se
bomo lotili `e v tem mesecu. Me -
tode in recepta, kako to narediti,
ni, tega se ne da kupiti.
Odkrito `elimo postaviti potrebo

in nujo po tak{nem po~etju.
Nobena ideja ne sme biti odve~
in o vsaki bomo povedali svoje
mnenje.p

UPRAVA

Spoprijemanje 
s spremembami
MARKO DROBNI^
FOTO: DARKO FERLINC

Evropa se lahko pohvali, da ima
izrazito u~inkovito zakonodajo za
varovanje okolja. Po kjotskem
obdobju uvaja tako imenovano
shemo ETS do leta 2020. Neka te -
rim dr`avam, kot je na primer Polj -
ska, je v okviru programa ETS
uspelo izpogajati izjeme, s ~imer
omogo~ajo svojemu gospodarst -
vu ve~jo konkuren~nost. Slove ni -
ja si seveda tega odpustka ni zna-

la ali hotela priboriti. Mi smo kar
tako v isti skupini, kot sta Nem ~i -
ja, Avstrija … Kot je videti, na{i
evropski poslanci in drugi visoki
uradniki zelo hitro izgubljajo stik
z realnim stanjem v na{em gospo-
darstvu. Zelo popularno je bilo go -
vorjenje o nem{kem in franco-
skem vlaku. Je ̀ e lepo, da se zgle-
dujemo po tistih, ki so bolj{i od
nas, vendar se je treba zavedati, da
je bilo zato treba nekaj narediti.
Glede na trenutno industrijsko
politiko EU se nam ne pi{e ni~
dobrega. ̂ e bo shema ETS do sled -
no uvedena, bodo mnoge in -
dustrijske panoge izumrle. EU je
`e spoznala, da so {li malo preda-
le~, in je v svoji zakonodaji hitro
sprejela direktive, ki dopu{~ajo dr -
`avam ~lanicam, da nekoliko po -
pravijo splo{ne trgovalne sheme
in na podro~ju indirektnih obre-
menitev dopu{~ajo kompenzacij-

ske mehanizme. Seveda mo ra to
potrebo prepoznati posamezna
~lanica EU in se sama dogovoriti
z industrijskimi subjekti o meha -
nizmu izvajanja. 
Tu pa je `e naslednja te`ava. Pri -
bli` no eno leto je trajalo, da bo vla-
da Republike Slovenije lahko spet
vladala s polnimi pooblastili. Tre -
nutno se ukvarjajo samo z obliko-
vanjem ministrstev, medtem ko za

vsebino programov {e ni ~asa.
Verjeti moramo, da bodo kaj hitro
na{li ~as za vsebine. Prej ko slej se
bo treba odlo~iti, kako bo dr`ava
upravljala svojo lastnino, pa naj
gre za ban~ni sistem, pa pirno
industrijo, energetiko, alu minijsko
industrijo, Mercator … 
Najslab{i vladarji so tisti, ki ne vla-
dajo. Ni se dovolj samo fotografi-
rati na sestankih evropskih vodi-
teljev. Treba se je tudi odlo~ati, in
to seveda pravilno. Tudi neod lo -
~anje sodi v skupino napa~nih od -
lo ~itev. V vmesnem ~asu tekmeci,
kot so ZDA, Kitajska, Bra zilija,
Indija, gospodarsko tako hitro
rastejo, da bomo dobili ~ez ~as ob -
~u tek, da so Evropi ukradli Liz bon -
sko strategijo.
[e je ~as za ukrepanje, vendar ga
je vse manj. Upajmo, da se tega
zavedajo tudi odlo~evalci.p

Kam pelje evropska
industrijska politika
DR. ZLATKO ^U[

Potrebujemo
tudi
sodelavce 
z idejami

MAG. FRANC VISENJAK
FOTO: DARKO FERLINC Marko Drobni~, predsednik Uprave, dr. Zlatko ^u{, ~lan Uprave, in mag. Franc Visenjak, ~lan Uprave
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Gradbeno vzdr`evanje je organi-
zacijska enota, ki zaposluje {tiri-
najst delavcev, med njimi sta dva
na ~akanju za odhod v pokoj. Za

opravljanje svoje dejavnosti ima-
mo  delavnico, ki je razdeljena
tako, kot sta razdeljeni skupini:
prva in ve~ja je skupina za og nje -

odporne obzidave, druga pa
splo{ na gradbena skupina, ki
opravlja {e mizarska dela. Njeno
delo je tudi postavitev gradbenih
odrov, ki so skladi{~eni v drugih
prostorih. V delavnici je pe~, v
kateri lahko grejemo izdelke do
400 °C.  Zaradi majhnosti smo pri-
lagodljivi. Delavci po potrebi pre-
hajajo iz ene skupine v drugo; ~e
to zaradi pove~anega obsega dela
ni dovolj, pa najamemo zunanje
delavce.
V skupini za ognjeodporne obzi-
dave opravljajo razli~na gradbe-
na in {amoterska dela na objek-
tih in napravah. Za opravljanje del
je zahtevan poklic zidar, saj v
gradbeni {oli ni smeri {amoter. 
[amoter je specifi~en poklic, ki se
ga u~imo ve~ let ob nabiranju

prakse pod mentorstvom sta rej -
{ih sodelavcev. Gre namre~ za
velik obseg raznih del, ki zajema-
jo vzdr`evanje in obnovo korit,
loncev, filtrov in pe~i na obmo~ju
celotnega Taluma. 
Reorganizacije prina{ajo vedno
nove spremembe in izzive za za -
po slene. Tr`no ni{o vidimo v spe-
cializaciji za {amoterska dela in v
izdelavi vnaprej izdelanih ele-
mentov, pri ~emer se po ceni in
kakovosti lahko primerjamo z
uvo`enimi izdelki. Za dobre iz -
delke so potrebni dobri opa`i in
vibracijska miza. V ta namen smo
si preuredili prostor, v katerem
izdelujemo opa`e iz stiropora.
Novi opa`i so cenej{i in so zame-
njali drage lesene, ki smo jih
naro~ali v tujini. Na tem podro~ju
imamo dobrega strokovnjaka, ki
v delo uvaja {e dva delavca.
Dogovarjamo se, da bi vibracijsko
mizo izdelali doma.
Prav tako se lahko primerjamo
tudi v splo{nih gradbenih delih,
saj smo lansko leto v dogovorje-
nem roku izdelali temelje za {esto
son~no elektrarno v vrednosti
nad 100.000,00 evrov. I{~emo
tudi nove mo`nosti v izdelavi le -
se nih izdelkov in postavitvi zah-
tevnih odrov.
Na{a vizija je postati kakovosten,
inovativen, hiter, prilagodljiv in
zanesljiv izvajalec, ki na prvo
mesto postavlja zadovoljstvo
naro~nika. Sledimo ciljem in stra-
tegiji dru`be Talum Servis in
in`eniring, ki `eli pove~ati obseg
poslovanja zunaj skupine Talum.
To bomo  dosegli s tehnologijo,
znanjem, dopolnjenim s perma-
nentnim izobra`evanjem in uspo-
sabljanjem, ter s primernim na-
 gr a jevanjem v zadovoljstvo na -
ro~  ni  kov in zaposlenih.p

IZ PROIZVODNJE

Zaradi majhnosti smo prilagodljivi

DANICA MAROLT
FOTO: SRDAN MOHORI^

Gradbena skupina se je v ~asu svojega delovanja organizacijsko spre-
minjala. Od leta 2011 smo  vklju~eni v dru`bo Talum Servis in in`eni-
ring. 

Z leve: Branko Vogrinec, Stanislav Pulko

Z leve: Branko Vogrinec, Ale{ Nahberger, Stanislav Kornet (v loncu), Danica Marolt, Matija Kouter, Janko Zamuda (zgoraj), Andrej Golob (zgoraj),
Franc ^agran, Stanislav Pulko (zgoraj)



Antona Kirbi{a, vodjo 4. izmene
v obratu proizvodnje anod, smo
prosili, da zapi{e nekaj svojih raz-
mi{ljanj o inovativnosti. Takole
pravi:
Pomembno se mi zdi, da noben
predlog ne ostane skrit, zato svo-
je ideje zapi{em, po drugi strani
pa je pomembno, da ga realizira-
mo, ~e smo ga opazili, saj nam
omogo~i dolo~eno delo opraviti
la`e, hitreje, manj nevarno. Z
zapisom predloga in njegovo rea-
lizacijo lahko pomagam pri pozi-
tivnih spremembah, ki koristijo
vsem zaposlenim v na{em obra-
tu. V obratu proizvodnje anodnih
blokov imamo `e dolgo kulturo
podajanja koristnih predlogov. Ni
nam te`ko zapisati ne~esa, kar
nam je lahko vsem skupaj v korist.
Imamo namre~ to sre~o ali pa
nesre~o, da smo zaposleni v obra-
tu, v katerem je kar nekaj proiz-
vodnih linij starej{ih, le nekaj je
novej{ih. @e zato imamo mo`nost
podati ve~ predlogov v ̀ elji, nare-
diti si delo ~im prijaznej{e. Podati
koristni predlog, da se sami zava-
rujemo pred neprijaznimi okolj-
skimi vplivi, prebiti monotonost
prostora, v katerem delujemo, to
je morda najve~ja motivacija, ki
nas `ene naprej.
Seveda se pri delu sre~amo tudi s
sodelavci, ki  no~ejo zapisati ko -
ristnega predloga, pa ~eprav jih
imajo shranjenih kar nekaj. Morda
so v preteklosti naleteli na nera-
zumevanje ali jim nih~e ni hotel
prisluhniti, zato se mi zdi zelo
pomembno, da vsakemu, ki `eli
podati koristni predlog, prisluh-
nemo in pomagamo pri realizaci-
ji tega predloga. Morda ne znamo
dovolj dobro nagraditi delavca, ki
podaja koristne predloge. Ne
mislim le materialno, tudi nema-
terialno nagrajevanje bi bilo do -
bro do{lo. Morda bi za delavce z

najve~ koristnimi predlogi lahko
organizirali obisk kakega zanimi-
vega sejma ali jih povabili na
izobra`evanje na temo inovativ-
nosti, jim podelili priznanje ob
koncu leta za najve~ predlogov ali
za najbolj{e predloge. 
V preteklosti smo obiskovali
razna podjetja po Sloveniji ter se
seznanili s tem, kako se drugi spo-
padajo z novimi idejami, izumi,
koristnimi predlogi, kako to `ivi
pri njih. Nekaj njihove dobre
prakse smo prenesli tudi v na{e
okolje.
Za`eleno je, da so si zaposleni pri-
pravljeni pomagati, se medseboj-
no spodbujati in skupaj ustvarja-
ti koristne predloge, ki prina{ajo
uspehe za posameznike in celot-
no podjetje.
Zase moram priznati, da se niko-
li nisem sre~al z nenaklonjenost-
jo predpostavljenega o predlogih,
ki sem jih podal ali zapisal. Vedno
sva jih skupaj premlela, poiskala
{e katero drugo strokovno pomo~
(npr. vzdr`evanje), sam pa sem se
`e pred tem o konkretnem korist-
nem  predlogu pogovoril tudi s
katerim izmed sodelavcev.
Danes so za razvoj podjetja ino-
vacije zelo pomembne, pomem-
bno je spoznavati nekaj novega,
druga~nega, ̀ e obstoje~e nadgra-
diti in pri tem ohraniti ali izbolj{ati
kakovost proizvodov, zato mora-
mo zaposleni gledati na koristne
predloge kot na dolgoro~no pot
do uspeha celotnega podjetja.
In kaj pravi o inovativnosti An to -
na Kirbi{a vodja obrata Proiz -
vodnja anod Rajko Habjani~?
Pri nas se inovacije oziroma ko -
ristni predlogi na podoben na~in
kot danes bele`ijo ̀ e od leta 2002,
zato sem malo pobrskal po zgo-
dovini. Statistika ka`e, da Anton
predlaga povpre~no nekaj manj
kot 7 koristnih predlogov na leto

(natan~neje 6,7). O~itno je v pre-
teklem letu z enajstimi predlogi
presegel samega sebe. Njegovi
predlogi v ve~ini primerov odra -
`a jo skrb za urejeno delovno oko-
lje. Na eni strani to pomeni pred-
loge za zmanj{anje mo`nosti one-
sna`enja ali la`je odstranjevanje
posledic presipov, prelivov ipd.,
na drugi strani pa to pomeni ure-
jenost, pospravljenost, stvari na
svojem mestu, la`jo uporabnost.
Lahko re~em, da hodi po obratu
z odprtimi o~mi in u{esi, prisluh-
ne sodelavcem in tako se veliko-
krat pojavi koristen predlog `e
samo iz tega.
Njegove predloge iz preteklega
leta bi lahko razdelili v tri katego-
rije: {tiri predloge v kategorijo
ure jenosti, {tiri v kategorijo zane-

sljivosti procesa in tri v kategori-
jo varnosti pri delu. Kot naj bolj -
{e ga bi izpostavil predlog, na
osnovi katerega smo uvedli zvo~ -
ni in svetlobni opozorilni signal v
~asu gibanja palete po vise~i pro-
gi na oblikovalniku.
Za nobenega izmed teh enajstih
predlogov ni mogo~e neposred-
no izra~unati koristnosti po eko-
nomskih kategorijah. Skupni
rezultat takih predlogov se ka`e
v vztrajnem re{evanju in odprav -
ljanju majhnih nepotrebnosti in v
neprestanem dodajanju poeno-
stavitev ter izbolj{av, ki pa dajejo
tudi posredni ekonomski u~inek.
U~inek je viden dolgoro~no: manj
zastojev, manj napak, manj po{ -
kodb, la`je upravljanje procesov
in izbolj{anje u~inkovitosti.p

SLU@BE

Inovativnost

Anton Kirbi{ z najve~ inovativnimi predlogi v skupini Talum

Prejeti inovativni predlogi po odvisnih dru`bah

Talum Aluminij 52
Talum Ulitki 47
Talum Livarna 38
Talum Rondelice 23
Talum In{titut 10
Talum Izparilniki 6
Talum Servis in in`eniring 2

Leta 2011 so zaposleni v skupini Talum prijavili 178 inovacijskih predlogov, od tega je bilo 160 koristnih
in 127 (80 odstotkov) realiziranih. Najve~ predlogov se nana{a na delovanje strojev, orodij in naprav, var-
nost dela in delovno okolje ter izbolj{anje postopkov dela. Predloge je posredovalo 84 inovatorjev oziroma
le 10 odstotkov zaposlenih. Najve~ pred logov, kar 11, je predlagal Anton Kirbi{ iz dru`be Talum Aluminij,
sledil mu je Ivan Herti{ iz dru`be Talum Ulitki z 10 predlogi.

MAG. KARMEN JO[T
FOTO: SRDAN MOHORI^
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Za zaposlene v Talumu je sre ~e -
vanje z odpadnim aluminijem ne -
kaj vsakdanjega, zunaj tovarni{ke
ograje pa Talum {e vedno pozna-
jo le kot proizvajalca primarnega
aluminija. Razlog za prijavo na
razpis ni bila `elja po priznanju,
pa~ pa prilo`nost za informiranje
okolice o naporih, ki jih vlagamo
v iskanje novih poslovnih mo` -
nosti.   
Strategija skupine Talum za
obdobje 2012–2015 z aktivnostmi
do leta 2020 je pripravljena z izra-
zitim poudarkom na prestruktu-
riranju poslovnih procesov za
zni`anje energijske odvisnosti in
pove~anje dodane vrednosti ob
predpostavki, da bo oskrba z

elektri~no energijo urejena na
srednji rok. Ta je nujna tako za
obstoj skupine Talum kot tudi za
uresni~evanje navedenih stra te{ -
kih usmeritev. 
V skupini Talum bomo z odpr-
tostjo in sodelovanjem ter na ino-
vativni na~in iskali nove razvojne
mo`nosti in tako nadaljevali pre-
strukturiranje poslovnih proce-
sov. Zavedamo se namre~, da je
bilo ̀ e doslej za izgradnjo potreb-
nih agregatov, sposobnih okolju
prijaznej{e predelave odpadnih
surovin, vlo`enega veliko truda,
znanja in sredstev. 

Poglejmo nekaj dejstev v zvezi z
recikliranjem aluminija:

- prihodek od recikla`e leta 2011
zna{al okoli 50 milijonov evrov
ali 20 odstotkov vseh prihodkov
skupine Talum; 

- recikla`a zagotavlja zni`anje
pro izvodnih stro{kov, ve~je {te -
vi lo delovnih mest in vi{jo doda-
no vrednost proizvodov;

- finan~ni u~inki spodbujajo zbi-
ranje odpadnega aluminija, po -
sle di~no manj obremenjena od -
la gali{~a odpadkov pa poziti-
vno vplivajo na naravno okolje;

- posredni u~inek recikla`e se
ka`e v racionalni rabi elektri~ne
energije; vlo`ek energije za pre-
delavo odpadnega aluminija
zna{a le 5 odstotkov vlo`ka, po -
treb nega za primarno proizvod-
njo.

Verjamemo, da gre za dober pro-
jekt, ki nima samo pozitivnega
ekonomskega u~inka za skupino
Talum, ampak tudi mnoge koristi
– tako lokalne in dru`bene kot tu -
di narodnogospodarske. 
Za dokon~no prestrukturiranje
potrebujemo `e omenjeno pre-
hodno obdobje, v katerem bo
obratovala elektrolizna hala. Brez
podpore partnerjev, in{titutov in
vseh drugih zainteresiranih strank
pa si razvoja tak{nega gospodar-
skega subjekta, kot je skupina
Talum, ne znamo predstavljati.  
Nenazadnje lahko za pozitivno
podobo o na~inu in namenu pre-
strukturiranja marsikaj naredi tudi
samo lokalno okolje s podporo in
posredno krepitvijo prepoznav-
nosti blagovne znamke Talum.p

DOGODKI

Talum je prejel priznanje
za podjetni{ko idejo

Na pobudo in v organizaciji Manager kluba Ptuj je bil za leto 2011 izve-
den Izbor najuspe{nej{e realizirane izvirne podjetni{ke ideje na
Ptujskem. Sve~ana podelitev priznanj je bila 31. januarja 2012 v hote-
lu Primus. Predstavljenih je bilo pet po vsebinah popolnoma razli~nih
idej. Talum je prejel priznanje za prijavljeno idejo z naslovom Recikla`a
aluminija.

Zvone Banko (levo) in dr. Zlatko ^u{ (skrajno desno) prejemeta priznanje za naj idejo

ZVONE BANKO
FOTO: SRDAN MOHORI^,

DARKO FERLINC
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Z OEEO je treba ravnati na nad-
zorovan na~in zaradi njihove
koli~ine in pogosto nevarnih last-
nosti, pa tudi zato, ker vsebujejo
dragocene surovine (npr. ̀ lahtne
kovine, redke kovine ipd.). Na -
men direktive o OEEO je zmanj -
{ati okoljske vplive zaradi odstra-
njevanja tega toka odpadkov in
op timirati njihovo zbiranje, po -
novno uporabo, recikliranje in
predelavo v skladu z visokimi
okolj skimi in zdravstvenimi stan-
dardi. Glavni trgovski partnerji
EU so sledili evropskemu zgledu
in uvedli podobne predpise (npr.
Kitajska, Koreja, Japonska, neka-
tere dr`ave ZDA). Kljub obstoju
direktive se po poro~ilih ustrezno
obdela samo ena tretjina OEEO.
Drugi dve tretjini kon~ata na odla-
gali{~ih in morebiti na podstan-
dardnih lokacijah za obdelavo v
EU in zunaj nje. Nezakonita trgo-
vina z OEEO z dr`avami zunaj EU
je {e naprej zelo raz{irjena.
Neustrezno obdelani proizvodi
predstavljajo znatno okoljsko in
zdravstveno tveganje. Ciljna vred-
nost zbiranja 4 kilograme na ose-
bo letno ne odra`a ustrezno
polo`aja v posameznih dr`avah
~lanicah in ga leta 2006 ni dose-
glo pet dr`av ~lanic (dve pa nista
poro~ali). Le pet dr`av ~lanic je
doseglo vseh deset veljavnih
ciljev glede recikliranja in le {tiri
dr`ave devet ciljev glede prede-
lave. Leta 2009 so proti {tirinaj-
stim dr`avam ~lanicam potekali
postopki ugotavljanja kr{itev
zaradi neupo{tevanja direktive o
OEEO, proti eni pa zato, ker ni
poslala poro~il. Potekalo je tudi

osem nere{enih postopkov ugo-
tavljanja kr{itev zaradi neupo {te -
vanja povezane direktive o ome-
jevanju uporabe nekaterih nevar-
nih snovi v elektri~ni in elektron-
ski opremi. Decembra 2008 je
Evropska komisija predlagala
prenovo direktive o OEEO
(2002/96/EC iz leta 2003 s spre-
membami), da bi re{ili nekatere
iz med opa`enih izvedbenih
pomanjkljivosti, sledili hitro na -
ra{ ~ajo~emu toku tovrstnih od -
pad kov in okrepili izvr{ljivost
tega predpisa.
Slovenija je v svoj pravni red direk -
tivo prenesla leta 2006 (Uredba o
ravnanju z odpadno elektri~no in
elektronsko opremo s spremem-
bo, Ur. list RS, {t. 107/2006 in {t.
100/2010). Osnovni motivi in
vzroki za zbiranje in recikliranje
OEEO se od sprejetja smernice
niso spremenili. Cilji okoljske
politike Unije so zlasti ohranitev,
varstvo in izbolj{anje kakovosti

okolja, varovanje zdravja ljudi ter
preudarno in racionalno izko ri{ -
~anje naravnih virov. Navedena
politika temelji na previdnostnem
na~elu, na na~elu preventivnega
ukrepanja, na na~elu, da naj se
po{kodba okolja prednostno od -
pra vi pri viru, in na na~elu, da
obremenitev pla~a povzro~itelj
(ang. polluter pay principle).
Program politike in ukrepov
Unije glede okolja in trajnostne-
ga razvoja navaja, da doseganje
trajnostnega razvoja zahteva znat-
ne spremembe v sedanjih vzorcih
razvoja, proizvodnje, porabe in
obna{anja ter se zavzema med
drugim za zmanj{anje razsipne
porabe naravnih virov in pre pre -
~itev onesna`evanja. 
In kateri so klju~ni razlogi za spre-
membo smernice, ki jo je podal
Evropski ekonomsko-socialni
odbor `e leta 2009? Ti razlogi so:
- direktivo o OEEO je treba po -

enostaviti v smislu zmanj{anja
upravnih in birokratskih po -
stopkov;

- zagotoviti je treba, da smernica
ustvarja enake konkuren~ne
pogoje v vseh dr`avah EU;

- veliko predmetov OEEO se izo-
gne uveljavljenim potem za zbi-
ranje odpadkov, ker imajo
dolo~eni materiali sedaj vi{jo
vrednost kot pred 5–10 leti;

- za vse akterje v verigi, vklju~no
s trgovci z odpadnim materia-
lom in trgovci, bi morale veljati
enake obveznosti, ne pa, da so
za ravnanje z OEEO odgovorni
samo proizvajalci;

- spodbujanje zavedanja in infor-
miranja v izobra`evalnih proce-
sih mladih, povezanih s pre-
pre~evanjem nastajanja, ponov -
ne uporabe, predelave in reci-
kliranja OEEO;

- u~inkovito stro{kovno upravlja-
nje tokov OEEO v EU, kar bi
pomagalo odpraviti po{iljanje te
vrste odpadkov v tretje dr`ave,

v katerih so okoljski standardi
ni` ji, tveganja za delavce, ki
obdelujejo te odpadke, pa vi{ji;

- upo{tevati druge spremembe v
predpisih na podro~ju ravnanja
z odpadki (nova splo{na direkti-
va o ravnanju z odpadki iz leta
2008), po{iljk ~ezmejnega pre-
me{~anja odpadkov (uredba {t.
1013/2006/ES) in na podro~ju
kemikalij (uredba REACH
1907/2006/EC s spremembami)
in uporabe nevarnih kemikalij v
EEO (nova direktiva RoHS
2011/65/ES).

Naj omenimo, da nova direktiva
2011/65/ES o omejevanju upora-
be nevarnih snovi ne velja za foto-
voltai~ne plo{~e, namenjene
uporabi v sistemu, ki ga za stalno
uporabo na vnaprej dolo~enem
mestu oblikujejo, sestavijo in
namestijo strokovnjaki, da bi
proizvajal energijo iz son~ne svet-
lobe za javne, poslovne, industrij-
ske ali zasebne namene.
Glede na vso lo~eno zbrano
OEEO  in poslano v obdelavo ali
v pripravo za ponovno uporabo
dr`ave ~lanice zagotovijo, da
proizvajalci izpolnijo naslednje
minimalne cilje:
- za OEEO, ki se uvr{~a v katego-

riji 1 in 10 Priloge I k Direktivi
2011/65/ES (RoHS), se 85 odsto-
tkov predela ter 80 odstotkov
pripravi za ponovno uporabo in
reciklira;

- za OEEO, ki se uvr{~a v katego-
riji 3 in 4 Priloge I k Direktivi
2011/65/ES (RoHS), se 80  od -
stot kov predela ter 70 odstotkov
pripravi za ponovno uporabo in
reciklira;

- za OEEO, ki se uvr{~a v katego-
rije 2, 5, 6, 7, 8 in 9 Priloge I k
Direktivi 2011/65/ES (RoHS), se
75 odstotkov predela in 55
odstotkov pripravi za ponovno
uporabo in reciklira; 

- za plinske sijalke se 85 odsto-
tkov pripravi za ponovno upo-
rabo in reciklira. 

Ciljne vrednosti se izra~unajo kot
odstotek te`e lo~eno zbrane
OEEO, ki se po{lje v objekte za
predelavo. Glede na vse nakaza-
ne spremembe in vi{je zastavlje-
ne cilje pri ravnanju z OEEO upa-
mo, da bomo pri uresni~evanju
zavez pri{li do skrbnej{e upora-
be dragocenih materialov, ki ne
bodo kon~ali na odlagali{~ih.
Tretji svet nam vsekakor daje lek-
cijo, ko nam pred nosom pobira
{e te »zlate« drobtine, ki bi jih lah-
ko koristno uporabili, namesto da
sprejemamo zapletene in ne ̀ iv -
ljenjske predpise.p

EKOLO[KI OTOK

Dragoceni vir surovin
v odpadni elektri~ni in 
elektronski opremi

DR. MARKO HOM[AK
FOTO: SRDAN MOHORI^

Na podlagi nekaterih virov in razli~nih tehnik ocenjevanja je koli~ina
nove odpadne elektri~ne in elektronske opreme (OEEO), ki pride na trg
EU-27, ocenjena na 10,3 milijona ton letno. [tevilne napovedi predvi-
devajo, da bo skupna koli~ina OEEO do leta 2020 nara{~ala za 2,5  do
2,7 odstotka letno in dosegla okrog 12,3 milijona ton. Skupna koli~ina,
zbrana leta 2006, je zna{ala 2 milijona ton. 
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Zakaj tak{en uvod? @e nekaj let
ugotavljamo, da interesa za vpis
na politehni~ne smeri izobra ̀ e -
van ja ni. Zakaj je tako? Ali so teh-
ni~ni poklici nezanimivi, ker {e
vedno prevladuje mnenje, da bo{
moral, ~e bo{ kon~al poklicno
{olo tehni{ke smeri, celo ̀ ivljenje
trdo delati in opravljati umazana
in po vrhu {e slabo pla~ana dela?
Kljub temu da se ti tabuji razbija-
jo, jih {e vedno veliko razmi{lja
tako, zato je danes na Zavodu za
zaposlovanje prijavljenih ve~ kot
20.000 mladih, ve~inoma visoko
izobra`enih dru`boslovcev, ki so
brez dela. Avgusta smo v skupini
Talum za {olsko leto 2012/13 raz-
pisali sedem {tipendij za izobra -
`e vanje na programih srednjega
poklicnega izobra`evanja (tri za
pridobitev poklica klju~avni~ar,
tri za obdelovalca kovin in eno za
zidarja). Podelili nismo nobene,
saj zanje ni bilo zanimanja.
@e v prej{njih {tevilkah Aluminija
smo predstavili Talumovo odlo -
~i tev, da mladim na posebnih
predstavitvah poka`emo, da je

lahko delo ~loveka s tehni~nim
poklicem zelo zanimivo. Januarja
smo se tako predstavljali na O[
Hajdina in  O[  Breg na Ptuju. Na
tr`nicah, ki so jih organizirale
osnovne {ole, so se tako predsta-
vljale razli~ne srednje {ole, dija{ki
domovi in tudi delodajalci. Po ne -
uradnih informacijah iz tehni{kih
srednjih {ol vpis na te {ole sicer
ne upada ve~, so pa zaradi
manj{ega {tevila mladih te {tevil-
ke v primerjavi z dele`em vpisa-
nih v gimnazije {e vedno majhne.
Zagotovo je k temu, da vpis na
tehni{ke {ole ne upada, veliko
pripomogla njihova velika an ga -
`iranost pri posodabljanju progra -
mov in razli~nih oblik predstav -
ljanja potencialnim {olajo~im. 
Smo pa star{i tisti, ki zagotovo v
veliki meri oblikujemo pot na{ih
otrok. Izku{nja s predstavitve na
tr`nicah je tak{na, da sicer vedno
ve~ star{ev razmi{lja, da vpis na
gimnazijo za njihove otroke ni
najbolj{a odlo~itev, da je prihod-
nost v poklicnih {olah. Po~akaj-
mo na rezultate vpisa, ki bo poka-

zali, koliko uspe{ni smo bili tisti,
ki smo mlade nagovarjali k {ola-
nju za tehni~ne poklice.
V tem ~asu je med nami na oprav -
ljanju obvezne {olske prakse
sedem {tudentov vi{je- in visoko -
{ol skega izobra`evanja ter {tirje
dijaki, ki se {olajo na srednjem
poklicnem izobra`evanju. V na -
sled njih mesecih bomo prakti~no
pridobivanje delovnih izku{enj
omogo~ili {e 12 dijakom in {tu -
dentom. Najve~ mladih prihaja na
prakti~no izobra`evanje v Talum
Servis in in`eniring. Pred vsem
mentorji imajo zahtevno nalogo,
mladim v tem ~asu ~im bolj pred-
staviti delo in jim omogo~iti, da
dobijo ~im ve~ prak ti~ nih izku -
{enj. Kak{en Talum bodo pones -
li nazaj v {ole in v okolje, pa je
odvisno od vseh nas.

Izobra`evanje in usposabljanje
se nikoli ne kon~ata 

Toda u~enje se ne kon~a takrat,
ko zapustimo izobra`evalne usta-
nove. Nenehne spremembe in

prilagajanja od nas zahtevajo, da
se stalno dodatno usposabljamo
in izobra`ujemo. V skupini Talum
smo tako lansko leto evidentirali
6.028 udele`b na raznih oblikah
usposabljanja v skupnem trajanju
23.583 ur oziroma 22,72 ure uspo-
sabljanja na zaposlenega.
Najve~ji obseg ur usposabljanja
so tudi v tem ~asu predstavljala
strokovna izobra`evanja. Gre
predvsem za interna usposablja-
nja na delovnem mestu, seznani-
tev z novostmi, tehnologijo dela,
navodili za delo, cilji podjetja in
podobno. V manj{em obsegu smo
organizirali usposabljanja za pri-
dobitev dovoljenj za vo`njo vozil
v internem transportu. Nekaj je
bilo tudi udele`b na strokovnih
seminarjih in konferencah s pod -
ro~ij dela, ki jih zaposleni opra-
vljajo.
Ob koncu leta 2011 je kadrovsko
{tipendijo prejemalo 14 kadrov-
skih {tipendistov razli~nih stro-
kovnih smeri in stopenj izobraz-
be. Ob delu se je ob koncu leta
{olalo {e 31 zaposlenih.p

SLU@BE

Kako oziroma kam po poti izobra`evanja? 

DARJA VODU[EK VTI^
FOTO: SRDAN MOHORI^

Kako se pri petnajstih letih od lo ~iti, kaj `elim po~eti v svojem `ivljenju?
To vpra{anje si zagotovo postavljajo mnogi deveto{olci in njihovi star{i,
ki v teh dneh na informativnih dnevih po srednjih {olah zbirajo {e zad-
nje informacije, kaj jim neka {ola lahko ponudi. Redki so tisti, ki to~no
vedo, kaj `elijo po~eti. Na vse odlo~itve zagotovo vpliva okolica, to so
star{i, tete, strici, starej{e sestre, bratje in razli~ne komunikacijske teh-
nologije. Ali ni lep{a slika urejene  delavke na banki, direktorja dru`be
in podobno kot pa na primer klju~avni~arja v delavnici?
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Zato so cilji Uprave, ki je izdela-
la Strategijo skupine Talum za
obdobje 2012–2015 z usmeritva-
mi do leta 2020, prav v tem, da za
nemoteno poslovanje dru`be
dose`emo konkuren~ne pogoje
za pla~ilo elektri~ne energije, pri-
merljive s tistimi, ki jih imajo
evropski in svetovni proizvajalci
aluminija. 
Prva in gotovo najpomembnej{a
naloga vseh zaposlenih v skupi-
ni Talum je ustvariti ustrezne po -
goje za ohranitev proizvodnje

elektroliznega aluminija, dokler
se ne bomo prestrukturirali, iska-
nje novih programov, razvoj zna-
nja, inovativnosti in podjetnosti.
Zastavljeni cilj je prestrukturiranje
z inovativnostjo (zbiranje novih
idej, tr`enje energetske in komu-
nalne infrastrukture ...), skratka,
do leta 2020 postati neodvisni od
proizvodnje primarnega alumini-
ja. 
S tem namenom je bila sredi
februarja organizirana delavnica
Prestrukturiranje Taluma z ino-
vativnostjo, ki so se je udele`ili
predvsem vodilni delavci, ~eprav
je bilo povabilo namenjeno vsem
zaposlenim. Naloga vseh, ki smo
sodelovali na delavnici, je infor-
mirati in zainteresirati sodelavce
za sodelovanje v akciji za inova-
tivnost. Predstavljena sta bila stra-
tegija in pomen tega prestruktu-
riranja. Verjetno se nam po pred-
stavitvi pojavljajo dolo~ena vpra -
{anja s tega podro~ja. Za od go -
vore imamo kar nekaj mo` nosti:
e-po{ta, telefon, intranet, forum,
predsednik in ~lani Upra ve.
Pri podajanju idejnih predlogov
imamo ~lani Sveta zaposlenih
pomembno nalogo, saj bomo
morali s spodbujanjem in infor-
miranjem sodelavcev v svojih
okoljih pritegnili k sodelovanju
kar najve~ zaposlenih. Ena
pomembnih nalog je tudi komu-
niciranje.  ̂ e vsak zaposleni poda
vsaj eno inovativno idejo, je veli-
ka verjetnost, da bomo dobili real-
ne predloge, ki bodo tudi denar-
no nagrajeni in bodo pomenili
del~ek prestrukturiranja Taluma.
Na delavnici je bilo poudarjeno,
da so `elene vse inovativne ide-
je, pa ~eprav so morda na videz
»nore«, saj se velikokrat izka`e, da
so morda ravno te »prave«.
Zanimiva je bila predstavitev
izdelave avtomobila. Pri njego-
vem snovanju so namre~ sodelo-
vali ljudje z najrazli~nej{imi ideja-
mi, izku{njami in na koncu je bil
izdelek avtomobil, ki je vklju~eval
vse podane realne ideje. Po dob -
no se mora zgoditi v Talumu. Vsi
zaposleni sodelujmo pri podaja-
nju inovativnih idej za prestruk-
turiranje dru`be, ki mora postati
neodvisna od proizvodnje pri-
marnega aluminija. To bo pot v
prihodnost. 
V novo aktivnost prestrukturira-
nja Taluma z inovativnostjo je
vklju~ena tudi dosedanja oblika
dajanja inovativnih predlogov.

Opozoriti ̀ elim, da imajo v neka-
terih okoljih vodje ali zaposleni
negativen odnos do re{evanja
podanih predlogov, kar moramo
v najkraj{em ~asu premagati.
Pomembno je dejstvo, da vsaka
najmanj{a izbolj{ava v proizvod-
nem procesu pomeni la`je delo
in prihranek pri proizvodnih
stro{kih. Prav je, da delavec za
predlog dobi denarno nagrado
skladno s predpisi, ne pa, da se
predlog zavrne, ideja pa uporabi
po drugi poti, na kar opozarjajo
sodelavci iz nekaterih delovnih
okolij. Vse zaposlene vabim, da
izkoristite mo`nost dajanja pred-
logov; v primeru te`av lahko
daste pripombe na Svetu zaposle-
nih.
Obravnavali smo tudi uvedbo
{estmese~nega pilotskega pro-
jekta Mese~no izpla~ilo v letu
2012. Pri tem na~inu nagrajevanja
je 5 odstotkov pove~ane mase za
pla~e namenjene temu izpla~ilu;
izvzeti so vodilni delavci. Iz pla -
~ilo je mese~no, upo{tevajo se
ocena delovne uspe{nosti in efe-
ktivne ure posameznika, brez
analiti~ne ocene delovnega mes -
ta. Namen novega na~ina nagra-
jevanja je v tem, da je tisti, ki s
svojim delom ve~ prispeva k
uspe{nosti dru`be, za svoje delo
ustrezno nagrajen. Ocenjevalec je
dol`an delavcu razlo`iti kriterije,
po katerih je bila oblikovana oce-
na delovne uspe{nosti. V razpra-
vi na seji smo izoblikovali zahte-
vo po dodatnem izobra`evanju
ocenjevalcev.
Na pobudo sodelavcev iz dru`be
Revital, ki prejemajo razliko do
minimalne pla~e, sem strokov-
nim slu`bam posredoval zahtevo
za prou~itev problema in re{itev
za izpla~ilo stimulativnega dela,
ki od tega dela nagrajevanja prej-
mejo manj ali ni~.
Glede pripomb na kakovost mali-
ce vabim sodelavce, da pripom-
be in pobude podajo na delilnem
mestu, kjer je temu namenjena
posebna knjiga. Tako bodo zapo-
sleni v dru`bi Vital, d. o. o., spro-
ti odpravljali pomanjkljivosti ozi-
roma upo{tevali pripombe. Na
Svetu bomo obravnavali le res
pere~e pripombe. 
Zelo pomembno se mi zdi nasled-
nje vabilo delovne skupine, ki
deluje na navedenem podro~ju,
zato vabim vse sodelavce, da si
upate.p

SVET ZAPOSLENIH

Svet zaposlenih 
skupine Talum

JANEZ KISELJAK
FOTO: SRDAN MOHORI^

Janez Kiseljak, predsednik Sveta zaposlenih

Januarja smo se sestali na skupni seji z IO SKEI, Konferenca sindika-
tov Kidri~evo in obravnavali informacijo o sklenjenih pogodbah o oskr-
bi z elektri~no energijo. Poudarjeno je bilo, da so bile podpisane s tre-
mi slovenskimi dobavitelji, vendar je cena elektri~ne energije previso-
ka, kar bomo v skupini Talum ob~utili kot slab ekonomski polo`aj … 
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Nezgode pri delu in na poti na
delo

Iz prilo`enega grafa je razvidno,
da se je v skupini Talum lani pri-
petilo 26 nezgod pri delu in 5
nezgod na poti. Zaradi nezgod pri
delu je bilo izgubljenih 625 delov-
nih dni. Razen v dveh primerih
smo imeli opravka z nezgodami,
ki so se kon~ale z la`jimi po{kod-
bami. V 50 odstotkih so to razne
po{kodbe prstov roke ter sko~ ne -
ga sklepa, ki so posledica pre-
majhne pazljivosti pri opravljanju
dela ali opravil v zvezi z delom.

Delovna oprema

Z rednimi pregledi delovne opre-
me, ro~nega elektri~nega orodja,
privezovalnih elementov in lestev
je bila dose`ena skoraj 100-
odstotna skladnost in s tem del-
no dose`en cilj varnosti in zdrav-
ja pri delu za leto 2011. Glede na
nastalo situacijo vso omenjeno
opremo pregleda na{ lastni ka -
der, tako da storitve zunanjih
institucij uporabimo samo za pre-
glede tla~ne opreme, dvi`nih
naprav in plinskih instalacij. V
skladu z zahtevami zakonodaje
potekata pregled lokacij in izde-
lava elaboratov eksplozijske ogro -
`enosti za posamezne obrate, leta
2011 pa se je za~el nov petletni
cikel periodi~nih pregledov plin-
skih napeljav.

Delovno okolje

V skupini Talum so bile v pole-
tnih mesecih leta 2011 opravljene
periodi~ne meritve mikroklime,
osvetljenosti in hrupa ter meritve
plinov in prahu. Zimske meritve

mikroklime so bile opravljene v
za~etku leta 2012.
Po`arna varnost

Na podro~ju po`arne varnosti se
je lansko leto v skupini Talum pri-
petilo 9 za~etnih po`arov. Na
pod ro~ju preventive je bilo izda-
nih 51 dovoljenj za opravljanje
vro~ih del. Redni pregledi aktivne
po`arne za{~ite so potekali po
planu pregledov. Izvedene so
bile tudi potrebne spremembe
po ̀ arnega reda ter po`arnih in
evakuacijskih na~rtov glede na
izvedeno reorganizacijo.

Incidentni in izredni dogodki

Leta 2005 smo za~eli spremljati in
zapisovati incidente in izredne
dogodke, cilj ~esar je prepozna-
vanje in zmanj{evanje potencial-
nih in dejanskih nevarnosti za
nastanek po{kodb pri delu, vpli-
vov na okolje in po`arno varnost.
Aktivnosti so se nadaljevale tudi
leta 2011, ko smo zapisali 79
izrednih dogodkov in 127 inci-
dentov.

Sistem vodenja varnosti in
zdravja pri delu OHSAS 18001

Na osnovi izvedenega vodstvene-
ga pregleda in izvedene zunanje
presoje BVC-ja lahko ocenimo, da
sistem varnosti in zdravja pri delu
deluje v skladu z zastavljenimi cilji
in programi ter ga lahko oprede-
limo kot u~inkovitega. Aktivnosti
za dosego okvirnih in izvedbenih
ciljev po Programu varnosti in
zdravja pri delu potekajo v okvi-
ru finan~nih mo`nosti.

Povzeto iz letnega poro~ila Slu` -
be sistemi upravljanja.p

SLU@BE

Varnost pri delu v letu 2011
Stanje na podro~ju varnosti in zdravja pri delu v letu 2011 lahko gle-
de na izvedeno reorganizacijo in na splo{no situacijo v podjetju, ki je
posledica nastale gospodarske krize, ocenimo kot dobro, saj nam je
uspelo dose~i ve~ino zastavljenih ciljev na tem podro~ju.

IZTOK TRAFELA
FOTO: SRDAN MOHORI^

Iztok Trafela

[tevilo nezgod pri delu v letu 2011

Talum Aluminij 3
Talum Ulitki 3
Talum Livarna 5
Talum Rondelice 4
Talum In{titut 2
Talum Izparilniki 0
Talum Servis in in`eniring 3
Storal 0
Vital 2
Vargas Al 2
Revital 2
Talum d. d. 0

Skupina Talum – 26 nezgod pri delu 
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V pripravo delavnice, ki smo jo
organizirali na temo, navedeno v
naslovu, je bilo vlo`enih veliko
~ustev, saj smo se soo~ali s podo-
bami iz preteklosti, razli~nimi
pri~akovanji in negotovostjo od -
ziva vas, sodelavcev. Od pi ramo
pod ro~je, ki je povezano z raz li~ -
nimi izku{njami iz preteklosti, s
potjo v prihodnost, ki dostikrat ni
enozna~na in ve~krat posuta z
mnogimi vpra{anji, pri katerih
nam vsa matemati~na, fizikalna in
tehni~na znanja ne pomagajo kaj
veliko. Ustvar jal nost in poslov-
nost smo ljudje, s svo jimi ne do -
lo~ ljivimi neznankami in pravili. 
Kljub {tevilnim negotovostim in
kolebanjem smo zbrali pogum in
storili odlo~ilen korak, ker smo
verjeli v vas. Glede na odziv se je
pokazalo, da je korak pravi. Pos -
ku sili smo predstaviti smer, za
katero verjamemo, da vodi v
uspe{nej{o in dolgoro~no skup-
no prihodnost, temelje~o na zau-
panju in razumevanju. Naka za -

nih je bilo veliko re{itev. Prika za -
ne so bile uspe{ne prakse drugih,
{e ve~ pa je ostalo odprtih vpra -
{anj, ki ~akajo na odgovor. 
Va{a udele`ba je za vse nas veli-
ka, a hkrati sladka obveza za
nadaljevanje in nadgrajevanje
za~etega, saj ste s svojo prisot-
nostjo pokazali voljo in pogum,
da sprejemate skupne izzive in ste
pripravljeni odigrati svojo vlogo
soustvarjalca, podjetnika, kritika,
razumnika, zaupnika. 
Seveda ne velja spregledati tudi
poudarka, da so vam zmeraj od -
prta vrata predsednika in ~lanov
Uprave, ki trdno verjamejo v
za~etek uresni~evanja strategije
za naslednje srednjero~no ob -
dobje in so hkrati prvi in glavni
pobudniki nadgradnje do danes
ustvarjenih rezultatov z novo raz-
vojno potjo, pre`eto z inovativ-
nostjo .

In ne pozabite: »Odprti lov na ide-
je se je `e za~el!«p

DELAVNICA

Prestrukturiranje Taluma z inovativnostjo
Z idejami soustvarjamo prihodnost

MAG. ALBERT KORO[EC
FOTO: SRDAN MOHORI^

Mag. Albert Koro{ec Udele`enci delavnice

Za kakr{ne koli idejne predloge, vpra{anja, sugestije, komentarje
imamo pripravljene naslednje ko mu nikacijske poti: 

e-po{ta: inovacije@talum.si
telefon: 121, 120
intranet in forum:
http://vm-shps2011/stran/StrateskiRazvojPredstavitev/Lists/
Razprave/Flat.aspx?RootFolder=%2Fstran%2FStrateskiRazvojPredsta
vitev%2FLists%2FRazprave%2FPRESTRUKTURIRANJE%20TALUMA%2
0Z%20INOVATIVNOSTJO&FolderCTID=0x012002004675CF00B68D
9B4086A932DB79803D06
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Rojen sem bil 17. aprila 1965 na
Ptuju. Otro{tvo sem pre`ivel v
@amencih. Po kon~ani osnovni
{oli sem {el na gradbeno {olo in
se izu~il za zidarja. Moj vzornik je
bil o~e in tako sem {el po njego-
vih stopinjah.
Vajeni{ko delo sem opravljal pri
podjetju Drava Ptuj, ki je imelo
eno izmed svojih delovi{~ v
takratnem TGA. Po kon~ani {oli
in odslu`enju voja{kega roka sem
se leta 1989 zaposlil v tovarni v
splo{ni gradbeni skupini. Pred
drugimi kandidati sem imel pred-
nost, ker sem delo delno `e
poznal. Ob~asno sem se u~il in
preizku{al tudi pri {amoterskem
delu, ki je zelo precizno. Veljalo
je nepisano pravilo, da ko si bil
dovolj dober zidar v splo{nih
gradbenih delih, si lahko napre-
doval v {amoterja, ~e se je spro-
stilo delovno mesto. Tako sem
za~el leta 1992 v Lego A opravlja-
ti gradbena in {amoterska dela.
[amoterji smo bili specilizirani za
elektrolize, livarne in za obrat
anodne mase. Z leti se je proiz-
vodnja spreminjala in {tevilo
delavcev se je bistveno zmanj {a -
lo.   
Danes delam zahtevna gradbena
in {amoterska dela v OE Grad be -
no vzdr`evanje. Obseg dela je
velik, ker zajema vse obrate v
tovarni, in {e vedno se u~im, saj
je vedno kaj novega. Materiali in
postopki dela se veliko spremi-
njajo, kar od mene in sodelavcev

zahteva veliko sodelovanja ter
medsebojnega dopolnjevanja.
Delo opravljam v eni izmeni, po
potrebi tudi v izmenah, podalj {a -
nem ~asu ali ob spremenjenem
delovnem ~asu, odvisno od obse-
ga dela. Prav tako so glavni re -
monti v poletnih mesecih in ob
no vem letu. Takrat se dogovori-
mo, da dopust izkoristijo tisti, ki
gredo na morje ali imajo {oloob-
vezne otroke, drugi pa takrat, ko
so dela kon~ana. V skupini dela-
mo tudi pri visokih ali nizkih tem-
peraturah in v prisilni dr`i v majh-
nih prostorih, ker procesa proiz-
vodnje ne moremo prekiniti. Z
natan~nim in vestnim delom pa
lahko veliko prihranimo pri mate-
rialu in delu. 
Ob treh otrocih, ki so `e veliki, si
~as kraj{am v naravi kot lovec v
lovskem dru{tvu Bresnica. Za ta
namen imam tri pse pasem pti~ar
in terier jamar. Sem tudi strelec na
glinaste golobe in se udele`ujem
mednarodnih tekmovanj, na
katerih dobim tudi kak{en pokal.
Da imam bolj{o kondicijo, treni-
ram in igram kot nogometa{ vete-
ran za Dornavo. Pri po`arih po -
ma gam kot prostovoljni gasilec
PGD @amenci. Sem tudi krvoda-
jalec. V mrzlih zimskih dneh, ko
ni drugega dela in je ~asa na pre-
tek, pa sestavljam sestavljanke.
Imam `e ve~ kot 50 slik.  
Rad sem med ljudmi, rad poma-
gam, po potrebi pa tudi kaj
spe~em na na{ih piknikih, vendar
je tu velika konkurenca.p

PO POKLICU SEM

Zidar {amoter

FRANC ^AGRAN
FOTO: SRDAN MOHORI^

Franc ^agran
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INTERVJU

Imamo
znanje

DARKO FERLINC
FOTO: SRDAN MOHORI^

Danica Marolt

V Talum prihaja iz Maribora. Ob
reorganizaciji tovarne je postala
vodja organizacijske enote Grad -
be no vzdr`evanje.
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Kaj si po~ela, preden si pri{la v
Talum? 

Izhajam iz delavske dru`ine. @i -
ve li smo v Brezju pri Mariboru. Po
kon~ani osnovni {oli sem se vpi-
sala na srednjo gradbeno {olo.
Dobila sem {tipendijo, ki je bila
takrat precej visoka, in po kon ~a -
ni maturi sem postala pripravni-
ca.  

V gradbeni{tvu je dokaj malo ̀ ensk.
Je gradbeni{tvo tvoja lju be zen ali
se je pa~ zgodilo?

V {oli smo bila dekleta v manj{ini.
Vzrok je v tem, da je to precej grob
in fizi~no naporen poklic. Prva
praksa je bila v delavnici v {oli,
kjer je bila zidarska `lica prema-
lo, da bi omet ostal na steni. Ka -
sneje smo delali na zunanjih grad-
bi{~ih. Mene je za delo v gradbe-
ni{tvu navdu{il o~e, ki je bil zidar.
Kot otrok sem mu pomagala pri
doma~i gradnji. 

V Talumu si ̀ e dolgo. Lahko opi{e{
za~etke?

Zaposlila sem se leta 1980, to je
precej dale~. @e takrat so bile te -
` ave z zaposlitvijo. Za~ela sem
kot skupinovodja splo{ne grad-

bene skupine. Takrat je Grad -
beno vzdr`evanje {telo ve~ kot 80
delavcev. Bile so {tevil~ne skupi-
ne. Gradili smo, dela je bilo veli-
ko. Izku{nje sem nabirala tudi kot
nadzorna za tuje izvajalce, ki so
delali v tovarni.

Lahko primerja{ ~as pred osa mo -
svojitvijo z dana{njim?

Prevzamejo me ~ustva ob misli,
kako se je takrat gospod Kle men -
~i~ odpovedal svojemu delovne-
mu mestu in ga prepustil meni,
~eprav me je poznal kratek ~as.
Do upokojitve je prestopil med
{amoterje. 
Bili so ~asi, ko smo var~evali na
vsakem koraku. Ker sem bila akti-
vna pri mladini, sem organizirala
mladinske akcije in v njih sodelo-
vala. Ostajali smo po »{ihtu« in
delali za malico. Odstranili smo
temelje v strojni delavnici in sezi-
dali prostor za de`urne elek tri ~ar -
je v elektrodelavnici, skratka, dru-
ga~ni ~asi. Na trgu je primanjko-
valo izdelkov, veliko smo delali
doma. Danes izdelki so, je izobi-
lje, vendar `al ne za vse.

Z ozirom na ~as, ki si ga pre`ivela
v TGA in Talumu, ima{ najbr` do
»fabrike« poseben odnos. Kak{en?

Bili so ~asi samoupravljanja, pri-
silne uprave, raznih zdru`evanj in
razdru`evanj. Zelo hitro je minilo
in pravijo, da ~e ti ~as hitro mine,
potem ni slabo. Moram re~i, da
imam do »fabrike« zelo ~ustven
odnos. To je moja prva slu`ba, ne -
kako je to tudi moj drugi dom.
»Fabrika« so ljudje, ki prihajajo,
ustvarjajo, delajo, pletejo poslov -
ne in dru`abne vezi, vsak pusti za
seboj svoj del~ek v mozaiku celo-
te in odhajajo …

Delala si v Lego A. Kaj ste takrat
po~eli?

Bili smo prvi s tak{no organizira-
nostjo, samostojnim `iro ra~u -
nom, skladi{~em, nabavo. Za
opravljeno delo smo izstavljali
ra~une. Opravljali smo podobna
dela kot danes in po potrebi naje-
mali zunanje izvajalce.

Zakaj Lego A ni gradil tudi zunaj
Taluma?

Cilji so bili, da bi delali tudi zunaj
Taluma. Izvedli smo nekaj manj -
{ih del, katerih vrednost je bila
majhna. Ob obilici dela v Talumu
je bila strategija Lega A, da osta-
ne in dela znotraj tovarne tako
dolgo, dokler bo delo. Ob po -

manj kanju dela pa naj bi ga zunaj
prvi iskali tuji izvajalci, ki so
oprav ljali veliko gradbenih na
raz li~ nih notranjih gradbi{~ih.

Ste pa sodelovali pri obzidavi pe~i
v elektrolizni hali C.

Gradbeniki so vedno sodelovali
pri obzidavi elektroliznih pe~i v
hali C, delavci Lega A smo bili
vklju~eni tudi v projekt MPPAl 2.
Lani smo kot OE Gradbeno vzdr -
`e vanje obnovili 30 pe~i.

Ko so se za~ele dogajati spre-
membe, se je najprej spremenilo
v Legu A, in to {e pred za~etkom
reorganizacije. Kako se je to odra -
`alo med zaposlenimi? Kako si ti
to ~utila?

To je bilo veliko presene~enje za
vse zaposlene. Zgodilo se je ~ez
no~. Delavci so bili zmedeni, ime-
li so me{ane ob~utke. Eni so ~uti-
li olaj{anje, da bodo spet zaposle-
ni v bolj varni »mami«, ukinjena pa
bo »h~i«. Zame je bilo stresno, ker
je trajalo kar nekaj ~asa, da se je
v Legu A spet vzpostavil sistem
delovanja. Ko sem imela ob~utek,
da stvari te~ejo, pa je bilo podje-
tje ukinjeno. Direktorica je takoj
od{la na novo delovno mesto, jaz

»Zelo hitro je minilo in pravijo, da ~e ti ~as hitro mine, potem ni slabo.« 
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pa sem dobila nalogo, da poma-
gam vzpostaviti sistem, ki je veljal
v Talumu. 

Ko ste postali Talum Servis in
in`eniring, si postala vodja Grad -
be nega vzdr`evanja. So nalo ge in
zadol`itve naporne?

Zadnjih 16 let sem bila namestni-
ca in sem spremljala delo vodij.
Vsekakor je druga~e, ko sam
prev zame{ to vlogo. Ve~ je za dol -
`itev, odgovornosti, pritiskata
recesija in var~evanje, delo je stre-
sno, vendar pa so vsi napori in
te`ave pozabljeni ob zadovolj-
stvu, ko je delo dobro in pra vo -
~asno opravljeno.  

Kako je z gradbenimi storitvami?
Je za gradbenike v Talumu dovolj
dela?

V Talumu je trenutno dovolj dela.
Ker se je {tevilo delavcev v zad-
njih letih prepolovilo, si po potre-
bi pomagamo z najetimi delavci.
Storitve opravljamo na osnovi pri-
pravljenih ponudb ali re`ije, odvi-
sno od dogovora z naro~nikom. 

V gradbeni{tvu je splo{na kriza.
Vsi veliki so tako reko~ padli. Vidi{
tu kako prilo`nost, ker ste majhni
in prilagodljivi?

V gradbeni{tvu se kriza {e po glab -
lja. Veliko je dela na ~rno, za po -

slo vanja s posredovanjem {tu -
dent skih servisov. Te`ko kon ku -
rira{ nekomu, ki dela z bistveno
ni`jimi stro{ki dela kot mi. Vse ka -
kor pa je na{a prednost v pri -
lagodljivosti in pridnih, stro kov -
no izurjenih delavcih. 

Kje vidi{ prednosti reorganizacije
Taluma in kako je ta vplivala na
gradbince?

Prednosti so v ve~ji preglednosti
stro{kov in uspe{nosti oziroma
neuspe{nosti posamezne delov -
ne organizacije ter njenih enot. Mi
smo postali predvsem izvajalci,
tehnologija pa naj bi bila v Talum
In`eniringu. 

Kaj meni{ o odnosih med ljudmi,
med nadrejenimi in podrejenimi v
»fabriki«? Kaj meni{ o vzdu{ju v
Talumu?

Bilo je `e bolje, pa tudi slab{e.
Kriza se pozna. Delavci se `e s
te`avo prebijajo skozi mesec.
Nekaj optimizma vidijo v novem
na~inu nagrajevanja, vendar ve -
do, da je tovarna v te`avah.

Si `e sli{ala za Talumove vred-
note?

Ja, imam jih na namizju ra~unal-
nika. 

Katere so tiste, ki se ti za delo v
Talumu zdijo najpomembnej{e?

Ustvarjalnost, vztrajnost, odgo -
vor nost, sodelovanje, da skupaj
zmoremo skoraj vse. 

Spadate med storitvene odvisne
dru`be. Vse bolj se obra~ate tudi
na trg zunaj Taluma. Kje se v tem
vidite vi, gradbinci?

Vidimo se v {amoterskih delih, v
izdelavi vnaprej izdelanih elemen -
tov, v splo{nih gradbenih delih in
v mizarskih izdelkih.

Kak{ne so va{e konkuren~ne
prednosti in kje vidi{ morebitne
te`ave?

Imamo znanje, pridobljeno v letih
obstoja, vendar je te`ko prodreti,
ker obstajajo zaprti krogi z ̀ e zna-
nimi dobavitelji in izvajalci. Ven -
dar se trudimo, delamo in na{li
bomo kaj zanimivega.

Ste ta trenutek sposobni delovati
(delati) tudi zunaj Taluma? ^e ste,
na katerih podro~jih?

Lansko leto smo delali temelje za
{esto son~no elektrarno. To je bil
velik izziv, saj je bil rok kratek,
vrednost del pa ve~ kot 100.000
evrov. Bilo je veliko pomislekov,
ker je dela opravljal `e uveden

izvajalec, mi pa smo bili novinci.
Premagali smo vse ovire in delo
kon~ali z dobi~kom v zadovoljst-
vo vseh, ki so delali pri tem pro-
jektu.

Si zadovoljna z ekipo sodelavcev
v gradbenem vzdr`evanju?

S svojimi sodelavci sem zadovolj-
na. So strokovni, imajo veliko
znanja in te`ijo k temu, da je delo
dobro opravljeno. Za nemoteno
delovanje proizvodnje so pri -
prav ljeni delati ~ez poln delovni
~as. V vsaki dobri »dru`ini« pa se
pojavijo tudi spori, ki jih re{uje-
mo v dobro vseh vpletenih. Po
slu`bi, na pikniku ali na rojstnem
dnevu pa znajo »de~ki« zaigrati,
zapeti, kaj narisati ali narediti
najbolj{o kotlovino.

Bi za konec {e kaj dodala?

Hm, ko se ozrem na svojih dobrih
30 let s Talumom, lahko re~em,
da je bilo ustvarjalno, delovno,
veselo in `alostno, ampak lahko
ni bilo nikoli in tudi te`ave,
povezane z recesijo, bomo sku-
paj premagali.p

»S svojimi sodelavci sem zadovoljna. So strokovni, imajo veliko znanja in te`ijo k
temu, da je delo dobro opravljeno.« 
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Kot je to `e obi~ajno, je {portna
komisija v okviru regijske organi-
zacije SKEI Velenje na Golteh v
petek, 20. januarja 2012, izpeljala
vzorno organizirano dr`avno
prvenst vo v veleslalomu in smu -
~arskih tekih. 
Na prvenstvo se je odpravila tudi
ekipa smu~arjev iz pujske regije,
med katerimi nas je bila ve~ina iz
Taluma. Ekipo smo sestavili gle-
de na rezultate s prej{njih tekmo-
vanj. Tekmujejo lahko le ~lani sin-
dikata SKEI. V ekipi so bili: Franc
[eruga, Milan Dreven{ek, Stani -
slav Horvat, Sebastjan Letonja,
Miran Ritonja, Feliks Kodri~, Ro -
bert Merlak (148), Leon Turk (33),
Miran Jeza (36), Igor Jeza (0),
Peter Belec (30), Bla` Sla~ek (28),
Zdravko [tumberger (54), Mitja
Kociper, Jo`e Murata (0), Janez
Tominc, Miran Ulez, Du{an Fridl
(0), [tefan Krajnc in Miroslav
Ku`ner.
Po prijetni vo`nji z minibusom
smo prispeli do spodnje postaje
gondole, ki vozi na Golte. [tart-
ne {tevilke in bone za hrano smo
razdelili med vo`njo. Velikost {te -
vilke je bila odvisna od letnice roj-
stva. Tisti z visokim EM[O so star-
tali prej, nekoliko mlaj{i pa za nji-
mi.
Ko smo prispeli na zgornjo posta-
jo `i~nice, smo bili presene~eni
nad koli~ino umetnega snega, saj
je v dolini kazalo, da ga letos
sploh ne bo. Odpravili smo se
proti prizori{~em tekmovanj.
Smu ~arji smo imeli na voljo dve
tekmovali{~i. @enske in starej{i so
tekmovali na malo manj zahtevni

progi, »mladina« pa na nekoliko
zahtevnej{i. Naj povem, da je bilo
najbolj{i ~as, ki ga je postavila
zmagovalka v `enski konkuren-
ci, te`ko prese~i marsikateremu
mo{kemu.
Med ~akanjem na start smo se lah-
ko dobro okrep~ali v brunarici ob
smu~i{~u. 
Na{a ekipa se je uvrstila na solid-
no deseto mesto, pred ljubljansko
regijo, ~eprav nismo imeli tekmo-
valcev in tekmovalk v smu~arskih
tekih.
Na tekmovanju se je ̀ al po{kodo-
val na{ tekmovalec Du{an Fridl,
ki je po spletu nesre~nih okoli{~in
kon~al v celjski bolni{nici, a na
sre~o `e dobro okreva doma. @e -
limo mu, da se ~im prej vrne med
nas.

Prav tako so enemu na{ih tekmo-
valcev ukradli smu~i …

Mno`i~nost prireditve dokazuje,
da tak{no dru`enje SKEI potrebu-
je, saj ga ni moglo pokvariti niti
vreme, ki si je okrog poldneva
premislilo in nam uprizorilo
sne`ni mete`. No ja, je bilo pa nuj-
no sedeti na toplem in bolj na
kupu, kar tudi ni bila najslab{a
mo`nost. ̂ estitke {e enkrat vsem,
ki so tekmovali, posebej tistim, ki
so bili za malenkost bolj{i in smo
jih zato okitili s pokali in  meda-
ljami. 

Ve~ o rezultatih in foto utrinki pa
na na{i spletni strani: 
http://skei.si/clanstvo/sportne_
dejavnosti/p

SINDIKAT

Talumovci na smu~arskem tekmovanju

18. dr`avno prvenstvo SKEI Slovenije v smu~arskih tekih in veleslalo-
mu v `enski in mo{ki kategoriji

IGOR JEZA
FOTO: MIRAN RITONJA

^lani sindikalne ekipe

Smu~i{~e Golte

Vzdu{je je bilo veselo
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Smu~anje 1. Foto: Lidija Kosi. Smu~anje 2. Foto: Lidija Kosi.

Sindikalno tekmovanje. Foto: Miran Ritonja.

Kurentov skok 1. Foto: Zdravo [tumperger. Kurentov skok 2. Foto: Zdravo [tumperger.

Fotografije meseca
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Kon~no se je zgodila zima, tista
prava, ko pod ~evlji za{kripa in se
narava oble~e v nedol`no belino,
da za~uden obstane{ pred njenim
ustrojem in se ne more{ na~uditi,
kaj je sposobna ustvariti. Kot bi
veter spenil oblake in jih ravno
prav zamrznjene poslal na Zem -
ljo, da prekrije nesnago, nabrano
po kotih sveta. Ko odvr`em zad-
njo zvrhano lopato snega, {e ved-

no nimam prave ideje za februar-
sko kolumno. ^asopisi se bodo
spet razpisali o karnevalu, o
pustni tradiciji in valentin~kih.
Polni bodo nasvetov o popolni
ljubezni pod masko in na{li bodo
vse odgovore na zapletena `iv -
ljen jska vpra{anja. Ob branju me
bo zvilo v `elodcu od sladkobe-
sedi~enja in zavijanja `ivljenja v
ki~ast celofan s pentljico. Takrat
jo ujamem. V mislih se mi odvrti
pesem sarajevske skupine Te`ka
industrija z naslovom @ivot je
maskenbal. Moje misli poplesu-
jejo v znanem napevu: »@ivot je
maskenbal, pod tudjom maskom
svako se krije, ako u sebe siguran
nije. @ivot je maskenbal, ljudi su
krivi, s tu|om maskom lak{e se

`ivi.« (@ivljenje je ma{karada,
pod tujo masko vsak se skriva, ki
vase zaupanja nima. @ivljenje je
ma{karada, ljudje so krivi, s tujo
masko se la`e `ivi). Nasmehnem
se in moje misli ̀ e zapisujejo. Pust
je ~as, ko odvr`em svoj obraz in
sem lahko tisto, kar bi `elela biti,
~e ne bi bila to, kar sem. Lah ko
sem kosmata in brkata ma~ka, ki
se ves dan preteguje na soncu,
lahko sem ~arovnica na metli,
Marsovec, Indijanka z lokom in
o{iljenimi pu{~icami, lahko sem
… Vse sem lahko. In ~e smo za
pusta lahko vse tisto, kar bi radi
bili, pa ne moremo, potem je
`ivljenje ma{karada, v kateri vsak
igra svojo dobro premi{ljeno vlo-
go. Zjutraj se dvigne zastor dne-
va brez gledalcev. Nih~e ne plo-
ska, nih~e ne `vi`ga … Stopimo
pred ogledalo in si nadenemo
tan~ico vsakodnevnega nadzora,
samokontrole, osebne cenzure in
kariraste ideologije, ki se po
potrebi lahko spremeni v druge
barve in vzorce. Potem mol~imo
takrat, ko bi morali kri~ati, se sme-
jimo, ko bi morali to~iti krokodi-
lje solze, in smo prijazni s tistimi,
ki bi jih brez maske gladko posla-
li v maloro. To je na{a skrbna igra,
ki jo strokovno imenujemo oseb-
na diplomacija v belih ro ka -
vi~kah. Ob~utke je treba potisni-
ti dale~ v najgloblji prekat srca, da
nam ne bi uhajali in zmotili
skrbno spisanega scenarija, ki
nam zagotavlja, da bomo tudi jutri
glavni igralec v dobro premi{lje-
ni predstavi. Potem pride ve~er.
»O`ete limone« se ponovno posta-
vijo pred ogledalo in kon~no sna-
mejo svojo masko. Izpod nje se
vsujejo zatirane strasti, znoj, gnoj-
ne rane iz na{tetih bitk, `alost,
jeza, srd in gnev, smeh, ironija,
cinizem … ^e je ob tebi priro~en

poslu{alec, potem se vsa ta ̀ are~a
strast usuje nanj, v najbolj nagon-
ski in prvobitni obliki. Je bil pa~
priro~en in ob nepravem ~asu na
nepravem mestu. Po`rl je vse, kar
je bilo namenjeno drugim, pa je
zaradi cenzure ostalo pod masko.
No~ vr`e svoj zastor. Konec je
igre. Bodi, kar si, ~e {e ve{, kdo
si bil, ko {e nisi igral. Kdo sem
danes? Klovn, levinja ali slon?
Verjetno vse to in {e ve~ …
Razposajeno igriva kot klovn,
borka za gri`ljaje dneva kot levi-
nja, le slon mi je {el s svojo potr-
pe`ljivo naravo in debelo ko`o
vedno na `ivce. Zdaj opa`am, da
po~asi razumem tudi smisel slo-
na v tem cirkusu `ivljenja. Zato
~lovek potrebuje karneval. Kar -
ne val je ~as, ko za hip odlo`i{ svoj
obraz in poka`e{ notranjo stran
svojega bistva. ^love{ko skraj-
nost v vsej pestri paleti nagonske-
ga. Vsi tisti, ki se na{emijo v ̀ ival-
ske vzorce z brki in u{esi, si skri-
voma ̀ elijo iz`iveti svoje naravne
in prvobitne nagone. Vsaj za hip
se `elijo dotakniti ~love{ke divjo-
sti, ki jih ohranja pri ̀ ivljenju in iz
njih vsak dan naredi bojevnike
brez razloga. Potrebujemo svoje
drobne norosti, ko se vsakdanji
nadzor spusti s prekratke vrvice
samokontrole. Potrebujemo le -
gal no anarhijo, da udejanjimo
svoje misli … In misel je meso po -
stala. In vsaki~, ko snamemo svoj
obraz in si nadenemo masko, o
sebi izvemo novo zgodbo. Vsak
»maskenbal« je za~etek nove ilu-
zije in korak bli`e k samemu sebi
… Zato: »Nemoj da skriva{ lice
malo, pusti ga, neka sja, nikome
nije do tebe stalo, sami smo, samo
ja i ja.« (Ne skrivaj svojega male-
ga obraza, pusti ga, naj sije,
nobenemu ni zate mar, sama
sva, samo jaz in jaz.)p

POSTANEK

@ivljenje je ma{karada

ALEKSANDRA JELU[I^
FOTO: ALEKSANDRA JELU[I^



http://sl.wikipedia.org/wiki/Pust

Pustni ~as se datumsko spreminja in je vsako leto odvisen od velike
no~i. Prava in glavna pustna dneva sta dva, pustna nedelja in pustni
torek. Ime tega ~asa se smiselno ve`e na latinsko besedno zvezo dome-
nica ante carnes tollendas ali levendas (nedelja, preden se umakne,
pusti meso, predpostna nedelja). Praznovanje pus ta sega v
predkr{~ansko dobo, njeno izro~ilo so prevzeli Rimljani in si v pred-
pomladnem ~asu ustva rili ve~ praznikov, ob katerih so se tudi {emi-
li. Praznovanje in {emljenje sta se je klub upiranju uveljavljajo~e se
Cerkve nadaljevala tudi po pokristjanjenju; v 10. stoletju je odpor pone-
hal. V Srednji Evropi so se po letu 1300 zabave prenesle na ~as pred
{tiridesetdnevnim postom.
Beseda pust, ki jo je poznal `e Trubar, je verjetno nastala iz »meso-
pust«, to je iz besed meso in postiti se ali iz meso in pustiti, kar bi bil
dobesedni prevod italijanskega izraza carneleva v pomenu »opusti
meso«. Iz italijanskega car neleva je nastala beseda carnebale, iz te pa
evropska kulturna beseda karnevál v pomenu »praznovanje pusta« ali
»pustovanje, pust«. Danes je pri nas izraz mesopust zastarel in se ne
uporablja ve~, v ruskem okolju pa {e vedno pomeni »{tiridesetdnevni
post«.
K pomenu besede »ma{kara, pustna {ema« obstajajo {e izrazi: pústar,
pústnjak, pústnik, fá{enk in kurent. Izraz pústnik pomeni {e izraz za
meseca februar in marec. Kot splo{na beseda ima kurent pomen
»pustna {ema v ko`uhu, z zvonci okrog pasu in posebnim pokriva-
lom, znana v vzhodni Sloveniji«.
Mo~na zakoreninjenost izrazov pust in kurent je podobno kot pri pri-
imkih Petek in Bo`i~ dala osnovo za nastanek dveh priimkov, Pust in
Kurent.
Letos, ko je tudi Ptuj evropska prestolnica kulture, je bil prav pustni
karneval klju~ni dogodek. Bojda se je na ptujskih ulicah zbralo rekord-
no {tevilo ljudi. Menda jih je bilo okoli 60.000. V povorki je sodelo-
valo 4.500 mask in ve~ kot 100 skupin iz osmih dr`av. 
Naslednji najve~ji karneval je v Cerknici, kjer v pustnem ~asu oblast
prevzamejo Butalci. Na Coprni{kem balu v Butalah se je zbralo oko-
li 10.000 ljudi.
Medtem ko v mestih pustujejo, pa po okoli{kih vaseh fa{enkujejo.
Tako je tudi v Markovcih. @e se je zdelo, da bo fa{enk v Mar kov cih
in okoli{kih vaseh po~asi potonil v pozabo in bodo tudi tamkaj{nji
ljudje hodili gledat pustno dogajanje na Ptuj. Toda doma~ini so se
pred dobrim desetletjem kar ~ez no~ zganili in organizirali svoj prvi
fa{enk v Zabovcih in Markovcih. Sam sem vedno bolj prepri~an, da
kurent, ki je, mimogrede, postal le {e nekak{na blagovna znamka in
`e dolgo ne slu`i ve~ svojemu namenu, ne sodi v mesto, ampak na
vas. Morda je res, da ga v vaseh vidi manj ljudi, toda s primerno ure-
ditvijo prostora za povorke – tu mislim predvsem na ceste in tribune
– bi ga lahko videlo prav toliko ljudi kot v mestu. To velja seveda tudi
za vse druge etnografske like iz okoli{kih vasi.p

ALUMINIJ   {tevilka 2, stran 20
NAMESTO REPORTA@E

Pust »Tudi talumovci smo imeli svoj
'karneval'.«

DARKO FERLINC
FOTO: DARKO FERLINC
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@e nekaj let nas obiskujejo kuren-
ti. Na svojih potepanjih po oko -
li{ kih vaseh radi pridejo tudi k
nam.
Prej{nji in ta teden sta nas obiska-
li kar dve skupini. Prvi so bili
Koranti Ora~i iz Kidri~evega. Med
njimi so tudi na{i sodelavci Stanko
Horvat, Milan Dreven{ek in Mario
Kuret. Na za~etku tega tedna so
pri{li kurenti skupine Florijan s

Ptuja, med katerimi smo videli
tudi na{ega Bogdana Kelenca. To
skupino je sprejel predsednik
Uprave Taluma Marko Drobni~,
ki je od Kelenca v dar prejel sim-
bolno je`evko. 
Kurenti `e dolgo niso ve~ tako
skrivnostni kot neko~. [e vedno
pa so zanimivi, ko s svojim ple-
som za`enejo hrup, kamor koli
pridejo.p

V soboto, 11. februarja, je na Ptuju
potekala ̀ e 7. obarjada, ki se je je
udele`ila tudi ekipa iz skupine
Talum. V zelo hladnem in za sne -
`enem dopoldnevu se je zbralo
veliko {tevilo znanih Ptuj~anov –
politikov, gospodarstvenikov,
umet nikov, kulturnikov in dru-
gih –, ki so tekmovali v kuhanju
pi{~an~je obare. Vsakoletna akci-
ja je namenjena dobrodelnosti. 
Talumova ekipa v sestavi Miha
Ha mer{ak, Ivan Ogrinc, Franc
Ro{kar, Vlado Pignar in Tamara
Humski se je ponovno odli~no
odrezala. Njihova obara je `irijo
prepri~ala tako, da so jo uvrstili
na 2. mesto. @e nekaj let se talu-
movci pri kuhanju obare uvr{~ajo
v sam vrh. Seveda gre za odli~ne
kuharje iz restavracije Pan. Kot
storitvena odvisna dru`ba pa se
je tokrat predstavil {e Talum
Servis in in`eniring.p

DOGODKI

Kurenti v Talumu

DARKO FERLINC
FOTO: SRDAN MOHORI^

Koranti Ora~i iz Kidri~evega Kurenti skupine Florjan s Ptuja

Se `e kadi

Z leve: Vlado Pignar, Miha Hamer{ak, Tamara Humski, Ivan Ogrinc in Franc Ro{kar

7. obarjada

DARKO FERLINC
FOTO: SRDAN MOHORI^
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V petek, 10. februarja 2012, smo
se gasilci iz PGD Talum zbrali na
svojem 66. ob~nem zboru, ki so
se ga poleg doma~ih gasilcev
udele`ili tudi gasilci iz sosednjih
dru{tev in iz Impola, saj smo bili
v preteklosti s tem dru{tvom dosti
bolj povezani. Sre~evali se nismo
samo na ob~nih zborih, ampak
tudi na tekmovanjih, ki so pote-
kala v okviru industrijskih dru{ -
tev. Toda ta dru`enja so zamrla s
propadom nekaterih podjetij in z
njimi tudi dru{tev. 
Na{ega ob~nega zbora so se ude-
le`ili tudi pod`upan ob~ine Kid -
ri ~evo, predstavnik policije, di -
rek tor podjetja Vargas-Al ter
pred sednik  in poveljnik GZ Kid -
ri ~evo. 
Iz poro~il predsednika in povelj-
nika je bilo razbrati, da je dru{tvo
dokaj dejavno, saj je sodelovalo
na ve~ intervencijah, na katerih so

potrebovali pomo~ gasilcev. Ude -
le`evali so se tudi vseh dejavno-
sti, ki so potekale v okviru gasil-
ske zaveze.
V mesecu po`arne varnosti  so v
sodelovanju s podjetjem Vargas-
Al pregledali gasilnike v ob~ini
Kidri~evo ter obiskali {olo in vrtec
v Kidri~evem. Otrokom so pred-
stavili opremo, ki jo potrebujejo
pri svojem delu.
Iz poro~il je bilo razvidno, da so

nabavili nekaj skupne in osebne
za{~itne opreme. To opremo je
treba stalno posodabljati, saj
gasilci danes niso ve~ samo gasil-
ci, ampak {e vse kaj drugega.
Pripravljeni so pomagati ljudem v
vsakr{ni stiski. Vse te opreme pa
ne bi mogli nabaviti, ~e ne bi bilo
pomo~i dru`be Talum, podjetja
Vargas-Al in Ob~ine Kidri~evo. 
Zato {e vedno velja na{ pozdrav
NA POMO^!p

Pri izbirnem predmetu poskusi v
kemiji smo se v ~etrtek, 19. januar-
ja 2012, odpravili na ekskurzijo v
podjetje Talum v Kidri~evo. Ko
smo prispeli, nas je prijazno spre-
jel gospod Darko Ferlinc. Pred -
sta vil nam je podjetje za pridobi-
vanje aluminija in njegov razvoj
skozi ~as. Ogledali smo si proiz-
vodnjo enega izmed izdelkov, in
sicer rondelic, ter proces elektro-
lize. Pred vstopom v oddelek so
nas primerno opremili z za{~itno
opremo. O procesu elektrolize

smo izvedeli, da je elektrolizni ali
primarni aluminij tisti aluminij,
katerega proizvodnja poteka z
elektroliznim procesom v elek-
troliznih celicah. Pri tem procesu
enosmerni elektri~ni tok razgra-
juje glinico, ki je raztopljena v
elektrolitu, na aluminij in kisik.
Teko~i aluminij se zbira v katod-
nem koritu elektrolizne celice, od
koder se ~rpa in vozi v livarne. 
Obisk podjetja mi je bil zelo v{e~
in menim, da je primerna pope-
stritev izbirnega predmeta.p

Zahvala
Ob izgubi moje drage mame
Elizabete Kova~

se zahvaljujem vsem, ki ste mi v
najte`jih trenutkih stali ob strani.

Hvala tudi glasbeniku za odigra-
no Ti{ino.

Z ob~nega zbora PGD Talum

Mladi kemiki iz Vidma pri Ptuju

DOGODKI

Ob~ni zbor 
PGD Talum
MARJAN RAMPRE

Videmska osnovna {ola na obisku v Talumu
TJA[A SLATI^, 9. A



ALUMINIJ   {tevilka 2, stran 24

Obarjada
Kurenti v Talumu

FOTO: SRDAN MOHORI^

FOTOREPORTA@AUPOKOJITVE

V decembrskih dneh je kon~ala
delo Vera Inkret. Svojo delovno
pot je za~ela v Talumu leta 1975
v  Slu`bi za plan in analize, kjer
je delala celih 35 let, zadnje leto
pa je opravljala delo v slu`bi Ra -
~u novodstvo.
V vseh teh letih je menjala kar
nekaj {efov in sodelavcev, vendar
je z vsemi hitro navezala stik in z
njimi dobro sodelovala. Za svoje

delo je bila leta 2006 nagrajena s
tovarni{kim priznanjem zlati me -
tulj, ki ga je s ponosom sprejela.
Ponujeno prilo`nost za pred~asni
odhod je pograbila z obema roka-
ma, saj jo doma ~akata dve vnu -
kinji, ki ju bo z veseljem ~uvala in
si popestrila naslednja leta.
@elimo ti, da pre`ivi{ prav vsak
trenutek najlep{e in u`iva{ `iv -
ljenje, ki se ti ponuja.p

Decembra minulega leta je se
upokojil na{ sodelavec Vili Kor -
`e. Vsi smo ga poznali kot so -
delavca in strokovnjaka na pod -
ro~ju varnosti in zdravja pri delu,
ki je uvedel {tevilne novosti,
hkrati pa kot predavatelj posre-
doval svoje bogato znanje {tevil-
nim generacijam delavcev v to -
varni. S svojim delom je tako pri -
po mogel k dvigu varnostne kul-
ture v tovarni ter zmanj{anju nez-
god pri delu, za kar se mu ob tej
prilo`nosti tudi zahvaljujemo. Ob
odhodu v pokoj mu `elimo pred-
vsem zdravja ter ~as zase in bli` -
nje.

U`ivaj, Verica

SODELAVCI

Vzemi si ~as zase

SODELAVCI SLU@BE 
SISTEMI UPRAVLJANJA
FOTO: DARKO FERLINC
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Razpisujemo termine za bivanje v
po~itni{kih kapacitetah za leto
2012 po naslednjem terminskem
planu:

Nerezine in ^ervar:

23. 4. 2012 do 30. 4. 2012
30. 4. 2012 do 7. 5. 2012

7. 5. 2012 do 14. 5. 2012
14. 5. 2012 do 21. 5. 2012
21. 5. 2012 do 28. 5. 2012
28. 5. 2012 do 4. 6. 2012

4. 6. 2012 do 11. 6. 2012
11. 6. 2012 do 18. 6. 2012   
18. 6. 2012 do 26. 6. 2012 
26. 6. 2012 do 2. 7. 2012 

2. 7. 2012 do 9. 7. 2012 
9. 7. 2012 do 16. 7. 2012

16. 7. 2012 do 23. 7. 2012  
23. 7. 2012 do 30. 7. 2012 
30. 7. 2012 do 6. 8. 2012

6. 8. 2012 do 13. 8. 2012
13. 8. 2012 do 20. 8. 2012
20. 8. 2012 do 27. 8. 2012
27. 8. 2012 do 3. 9. 2012 

3. 9. 2012 do 10. 9. 2012 

V po~itni{kih kapacitetah lahko
letujejo delavci dru`be Talum, d.
d., in dru`b, v katerih je Talum
edini dru`benik: Revital, d. o. o.,
Storal, d. o. o.,  Vargas-Al, d. o. o,

Vital, d. o. o., Talum Aluminij, 
d. o. o., Talum Livarna, d. o. o.,
Talum Rondelice, d. o. o., Talum
Izparilniki, d. o. o., Talum Ulitki,
d. o. o., Talum Servis in in`eni -
ring, d. o. o., Talum In{titut, d. o. o.
^e po izvedbi razpisa v po ~it ni{ -
kih kapacitetah ostanejo prosta
mesta, lahko v njih letujejo tudi
upokojenci vseh navedenih
dru`b, drugi pa le, ~e za letova -
nje ni prijavljen noben delavec
navedenih dru`b. 
Skupaj z delavcem lahko letujejo
~lani njegove dru`ine (nepreskr-
bljeni otroci, posvojenci, za ko -
nec, zunajzakonski partner, pas-
torki). Vsi ti lahko letujejo le sku-
paj z delavcem in ne namesto nje-
ga. ^e delavec to pravico zlorabi,
naslednjih 10 let ne bo mogel leto-
vati v kapacitetah podjetja. Skupaj
z upokojencem lahko letuje tudi
njegov zakonec oziroma zunajza-
konski partner.

Izpolnjeno prijavnico, ki jo lahko
dobite v tajni{tvu svoje dru`be,
oddajte v vlo`i{~e po{te Taluma.

Rok zaprijave je 9. marec
2012.p

LETOVANJE

Razpis letovanj
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SLOVAR^EK: IPEL – reka na Slova{kem, SUOMI – izvirno ime Finske, SCOTT – {kotski pesnik in pisatelj (Walter, 1771-1832), INSH – mesto
na [kotskem, ALEF – prva ~rka hebrejske abecede, ETOO – kamerunski nogometa{ (Samuel, 1981).




